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Promyslet reformu
Nelze jen tupě škrtat,  

říká k důchodové  
reformě ministryně  

práce a sociálních  
věcí Jana  

Maláčová.

rozhovor
str. 10–11

VÍCE EXKLUZIVNÍCH 
 ČLÁNKŮ ČTĚTE NA

 CZK/EUR •  25,790 / –0,025 Kč   CZK/USD •  23,199 / +0,075 Kč   PX •  1 039,35 /  –0,59 %   BITCOIN •  10 321,00 $ / +2,17 %   ZLATO •  1 544,45 $ / +0,51 %

Na důchody bude. Údajně / str. 8

Skupina EMTC Tomáše Bárty 
pozastavila svůj dluhopisový 

program. Nebude vydávat nové 
bondy ani vyplácet jistiny obligací 

a jejich úroky. EMTC dluží 
stamiliony korun. Po firmě 
Zoot jde o další velké trable 
na českém trhu s dluhopisy.

byznys / str. 4

Další průšvih 
firemních 
dluhopisů
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Pozor na dávné chyby
Argentina je na pokraji krachu. Zase. V jejím 
podání má ale věčný návrat téhož přece jen aktua- 
lizační prvek. Ze země se může stát monetární 
laboratoř. Na rozdíl od jiných států Argentina 
přistupuje vstřícně k bitcoinu a od začátku roku 
lze v kryptoměně platit i za MHD. Občané se tak 
seznamují s nástrojem, kterým by třeba mohli 
nahradit peso. Zda se tak stane, je věc druhá.

Je rok 2019 a někteří zákonodárci v USA zkoušejí 
připisovat řádění střelců mimo jiné násilným vi-
deohrám. V Česku včera uplynulo dvacet let od vy-
dání kultovního článku Kultura kriplů. Ten už teh-
dy vnesl do mediálního mainstreamu podobnou 
rétoriku, kterou politici typu Kevina McCarthyho 
oplývají i v 21. století. V Česku snad máme debaty 
nad „kulturou kriplů“ dávno za sebou.
 
Existují i jiné dávné strasti. Zítra hraje Slavia 
odvetné utkání o postup do Ligy mistrů. Čili 
o čtyři sta milionů korun. Nakročeno má stejně 
dobře jako v roce 2000, i letos vyhrála 1:0 na hřišti 
soupeře. Tehdy však v odvetě přišla o postup gó-
lem Doněcku v 90. minutě. Snad se takové drahé 
smůle letos vyhne.

Graf dne

Číslo dne

38,4
miliardy korun 
je výše chybně 

udělených 
dotací z EU v ČR 
od roku 2004. 

Padlo proto 
tři sta trestních 

oznámení.
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vším občanům s nízkými příjmy. 
Budeme se vždy stavět proti sna-
hám o šetření na těchto skupinách 
obyvatel,“ řekla ministryně práce 
a sociálních věcí Jana Maláčová 
(ČSSD). 

Zlevněných jízdenek se za uply-
nulý rok prodalo několik desítek 

milionů, přesná čísla však mini-
sterstvo dopravy podle mluvčí 
Rezkové nemá k dispozici.

Přesné počty nechtěli sdělit ani 
samotní dopravci. „Podíl cestují-
cích, kteří využívají státní slevu, 
je kolem 40 procent,“ řekl mluvčí 
Českých drah Petr Šťáhlavský. 
Národní dopravce v roce 2018 

Rok slev na jízdném  
stál šest miliard
NGUYEN Thuong Ly

V neděli to bude rok od doby, kdy 
první menšinová vláda Andre-
je Babiše (ANO) zavedla slevy 
na jízdném pro studenty a seniory. 
Ti mohou od září jezdit ve vlacích 
a autobusech se 75procentní 
slevou. Stát do června dopravcům 
na kompenzacích dosud vyplatil 
přes 4,75 miliardy korun.

Nejvytíženější červenec a srpen 
přitom teprve čekají na vyúčtová-
ní. „I když kompenzace za květen 
a červen překročily půl miliardy, 
na celkovém předpokladu ročních 
výdajů do šesti miliard korun se 
nic nemění,“ řekla mluvčí minis-
terstva dopravy Lenka Rezková.

Se slevami počítá i státní rozpo-
čet na příští rok a Babiš opakova-
ně uvedl, že je nehodlá přes výtky 
opozice rušit. „Dokud já budu 
premiér, slevy budou,“ prohlásil 
před časem předseda vlády.

K rušení slev se nemá ani koa-
liční ČSSD, která přitom na jaře 
mluvila o jejich přehodnocení. 
„Slevy na jízdné pomáhají přede-

přepravil více než 179 milionů ces-
tujících. Právě České dráhy získaly 
také nejvíce peněz z kompenzací, 
od loňského září je to již více než 
dvě miliardy korun. Vliv na výsled-
ky drah to ale podle Šťáhlavského 
nemá. „Počet cestujících nám 
roste dlouhodobě, a to bez ohledu 
na zavedení státních slev,“ řekl.

Vlaky a autobusy soukromého 
dopravce RegioJet/Student Agency 
jsou druhými největšími příjemci 
kompenzací. „Podíl cestujících, 
kteří využili státem nařízených 
slev, je asi třetina,“ řekl mluvčí 
firmy Aleš Ondrůj.

Například vlaky RegioJet loni 
přepravily téměř 9,7 milionu 
cestujích. Slevy přitom častěji 
využívají studenti než senioři. 
„Odpovídá to i tomu, že velká část 
cest jsou cesty žáků a studentů 
do škol,“ řekl Ondrůj. 

Slevy na jízdném – ovšem pouze 
na vlak – fungují od roku 2014 také 
na Slovensku. Tam však žáci, stu-
denti a senioři mohou jezdit zcela 
zdarma. Stát to stojí ročně 
13 milionů eur, tedy v přepočtu 
335 milionů korun.

Dokud já budu premiér, 
slevy budou, prohlásil 
již dříve předseda vlády 
Andrej Babiš.

Zápisník  
Jana VÁVRY

* údaje za červenec a srpen dosud nejsou známy Pramen ministerstvo dopravy

KOLIK STÁT DOSUD PROPLATIL DOPRAVCŮM  
ZA SLEVY (v milionech korun, září 2018 – červen 2019)*

Dopravci podle nejvyšších obdržených  
kompenzací (v korunách)

2 miliardy

430 milionů

129 milionů

České dráhy

RegioJet / Student Agency

Arriva Moravia

Podíl využití slev (v procentech)

Žáci a studenti

Senioři

Ostatní

76

21

3

(děti do 6 let, zdravotně postižení)

září říjen listopad prosinec leden únor březen duben květen červen

461,0
520,1

480,3
423,8 446,2 415,6

455,4
491,9

527,8 511,7

Za deset měsíců celkem 4,75 miliardy korun, za celý rok od zavedení slev by to mělo být 6 miliard.

Cena zlata (v USD za troyskou unci)
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Spanilá jízda ministryně 
financí Aleny Schillerové 
po ministerstvech ještě 

neskončila a už v rozpočtu 
na příští rok přibyly výdajové 
položky za 18 miliard korun. 
Včera si 220 milionů navíc 
vymohl i ministr zdravotnictví 
Adam Vojtěch.

Ve hře je stále Maláčová 

Po pátečním zisku 5,9 miliar- 
dy se do hry o vyšší výdaje 
ještě vrátí ministryně práce 
a sociálních věcí Jana Maláčová 
(ČSSD). A po dnešním jmeno-
vání si o svou porci přídavku 
řekne i nový ministr kultury 
Lubomír Zaorálek (ČSSD).

Přidáno tak dostane 
prakticky každý, zejména pak 
ministři ČSSD, kteří pohrozili, 
že bez zvýšení výdajů rozpočet 
nepodpoří. Je to nezvyklá, 
paradoxní situace: vláda schvá-
lila návrh rozpočtu, který pak 
veřejně v přímém přenosu 
kompletně předělala.

Vysoké částky pro minister-
stva ovládaná ČSSD nelze brát 
jinak než jako jakési „odškod-
nění“ za ztráty utrpěné během 
letní personální krize na mini-
sterstvu kultury, která otřásla 
koaliční důvěrou, takže pro 
vstoupení z vlády je čtvrtina 
nejužšího vedení ČSSD.

Není pochyb, že celá tato 
mediální hra s ministryní 
Schillerovou je jen marketingo-
vou akcí, která má kromě ANO 
zviditelnit i ČSSD, jež dlouho-
době není schopna prodat své 
působení v Babišově vládě.

Z čeho nové výdaje minist-
ryně financí zaplatí, slibuje-li, 

ANO odškodňuje ČSSD, 
komunisté jsou pro
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Když vláda schválila 
návrh státního rozpočtu 
na příští rok s deficitem 

40 miliard korun, ozvali se 
komunisté, kteří takový rozpo-
čet považují za nerealistický. 
Žádali snížení schodku na tři- 
cet miliard, jinak rozpočet 
nepodpoří. „Nefixujeme se 
na jedno číslo, ale na strukturu 
rozpočtu,“ říká nyní člen sně-
movního rozpočtového výboru 
za KSČM Jiří Dolejš.

 Ministryně financí 
Alena Schillerová celkově 
ministrům přihodila 
do rozpočtu 17,9 miliardy 
korun. Jak hodnotíte tyto 
změny?

Pokud koaličního kompromi-
su nebude dosaženo na úkor 
deficitu, ale s pomoci vnitřních 
rezerv, jak tvrdí ministerstvo 
financí, pak to není zásadní 
problém.

 KSČM ale řekla, že 
podpoří deficit maximálně 
30 miliard. Teď už to 
asi nebude ani těch 
plánovaných 40 miliard. 
Podpoříte takový rozpočet?
Tlak na nižší deficit je logický, 
pokud ekonomika roste. 
40 miliard je naprostý limit. 
Konečné číslo se ukáže až 
po jednáních a po aktualizaci 
predikce příjmu, které minis-
terstvo chystá.

 Proč jste si určili limit 
právě 30 miliard? Rozpočet 
by vzhledem k výkonu 
ekonomiky utáhl mnohem 
větší investiční schodek.
Částka 30 miliard je pokračo-
váním trendu. Letos je plán 
deficitu 40 miliard, loni byl 
50 miliard, ještě o rok dříve 
60 miliard. Nakonec ale nejde 
tolik o absolutní číslo, ale o to, 
jaká je za tím struktura výdajů. 

Zpomalení růstu klade větší 
důraz na rezervy a na prorůs-
tové kroky. Jádrem uvažované 
podpory je samozřejmě napl-
ňování priorit a politických sli-
bů, tak jak to říká programové 
prohlášení a toleranční patent 
vyjednaný s vládou.

 Šest mililard navíc 
pro ministerstvo práce je 
pro vás v pořádku? Tudíž 
nebudete už žádat dodržení 
schodku 30 miliard?
O konečné podobě rozpočtu 
budeme ještě jednat. Otevře-
né jsou stále sociální služby 
a platy kromě školství, ale 
také čekáme na aktualizaci 
predikce příjmů, čerpání ze 
zdrojů EU, což ukáže možnosti 
investic. To lze naplnit při 
různém plánu deficitu.

Tedy jednáme. Osobně si 
myslím, že schodek nakonec 
nebude ani 30 miliard, ani 
přes 40 miliard. Nefixujeme 
se ale na jedno číslo, spíše na 
strukturu rozpočtu. /pf/

Netrváme na výši schodku, říká Dolejš

Jourová míří znovu 
do Evropské komise

Vláda definitivně potvrdila 
nominaci Věry Jourové 
do nové Evropské komise. 
Na konci září čeká kandidáty 
na eurokomisaře slyšení 
v Evropském parlamentu, 
který je bude ve funkci 
schvalovat. První formální 
schůzku s novou předsed-
kyní EK Ursulou von der 
Leyenovou bude mít Jourová 
ve středu. Mimo jiné jí chce 
zopakovat, že Česko by rádo 
získalo pozici místopředsed-
kyně komise. 

Komunistka Semelová 
opustí rady čtyř škol

Bývalá komunistická poslan-
kyně a pražská zastupitelka 
Marta Semelová skončí 
ve školských radách čtyř 
škol, které zřizuje hlavní 
město. Rozhodli o tom 
radní. Důvod schválený do-
kument neuvádí. Radní pro 
školství Vít Šimral (Piráti) 
po jednání rady potvrdil 
informace serveru Neovliv- 
ni.cz, že důvodem kroku 
jsou dřívější výroky Semelo-
vé o justiční vraždě Milady 
Horákové komunistickým 
režimem. Semelová s tím 
nesouhlasí.

Vítěz z Nagana bude 
dohlížet na sport

Národní sportovní agenturu, 
která postupně převezme 
od ministerstva školství 
agendu státní politiky 
ve sportu, povede poslanec 
ANO, bývalý hokejový bran-
kář a držitel zlaté olympijské 
medaile z her v Naganu 
Milan Hnilička. Schválil to 
kabinet Andreje Babiše. 
Agentura vznikla k 1. srpnu, 
od roku 2021 bude rozdělo-
vat peníze z dotačních pro-
gramů pro sportovce. /čtk/

Krátce
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Analýza 

že dodrží navržený schodek 
40 miliard? Úvahy o výpomoci 
z výběru sociálního pojištění, 
jenž bude vyšší, než se čekalo, 
vyvolávají další pochybnosti.

Čekání na dar z nebes

Opravdu lze takto nahodile 
sestavovat každoročně nejdů-
ležitější zákon? Může rozpočet 
stát na tom, že něco možná 
spadne z nebe? A nebude se 
tento „kreativní rozpočet“ 
potom více blížit tomu, čemu 
se v časech krize 2008 říkalo 
„kreativní účetnictví“?

Rozpočet se z odpovědné-
ho plánu výdělků, spotřeby 
a investic, odrážejícího realitu 
země, stal pružným marketin-
govým nástrojem politických 
stran. Jen jich je na to už moc 
a všichni chtějí své: ANO, ČSSD 
i komunisté. Prodat se a koupit 
voliče jakkoliv. Účetně se to už 
nějak zvládne.

Petr FISCHER

VŠECHNO JINAK. Ministryně financí Alena Schillerová (ANO) 
nakonec přistoupila na zvýšení rozpočtů ministerstev na příští rok 
o 18 miliard korun.
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Vladan GALLISTL

Po krachu módního e-shopu 
Zoot, který připravil majitele 
dluhopisů a nezajištěné vě-
řitele o více než půl miliardy 
korun, hrozí dluhopisovému 
trhu další těžká rána. Váž-
ným problémům čelí skupina 
EMTC Tomáše Bárty. Vyplývá 
to z pozvánky na setkání 
vlastníků dluhopisů firmy 
EMTC-Czech či bondů někte-
ré z jejích dceřiných spo-
lečností, jež se koná 2. září. 
Informaci o setkání potvrdily 
dva na sobě nezávislé zdroje.

„Důvodem je situace naší 
společnosti vyvolaná opa-
kovanými dlouhotrvajícími 
útoky třetích osob. Na zá-
kladě doporučení našich 

EMTC pozastavilo výplatu 
dluhopisů. Svolává vlastníky

Věřitelé se nyní k peně-
zům evidentně nedostanou. 
Vzhledem k tomu, že skupině 
EMTC se dlouhodobě nedaří, 
jsou v ohrožení velké sumy. 
„Bude to průser jako mraky, 

právních poradců jsme byli 
nuceni pozastavit dluhopi-
sový program, zakázali nám 
jak emitovat nové dluhopisy, 
tak vyplácet jistiny dluhopi-
sů a jejich úroky,“ uvádí se 
v pozvánce.

Informační embargo 

„Nad rámec veřejně dostup-
ných informací nám právní 
zástupci doporučili zabránit 
tomu, aby se informace do-
stávaly ke klientům prostřed-
nictvím médií, když je naším 
zájmem poskytnout klientům 
informace přímo,“ reagoval 
na otázky deníku E15 Tomáš 
Bárta a dodal: „Z uvedené-
ho důvodu do 2. září 2019 
žádné informace poskytovat 
nebudeme.“
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650
milionů korun 
činily závazky 

EMTC ke konci 
roku 2017.

větší než Zoot,“ upozorňuje 
finančník obeznámený se si-
tuací v EMTC, který si nepřál 
být jmenován. Bárta podle 
něj již rozpustil celé obchod-
ní oddělení, které dluhopisy 
prodávalo. „Šetří brutálně 
náklady,“ dodává. 

Riziko druhého Zootu

O velkých potížích Bártovy 
skupiny svědčí také poslední 
výroční zpráva společnosti 
za rok 2017, o níž již dří-
ve informoval deník E15. 
Podle auditora byly zjištěny 
významné skutečnosti, které 
„by mohly ohrozit předpo-
klad nepřetržitého trvání 
skupiny.“ 

Závazky skupiny EMTC po-
dle výroční zprávy ke konci 

roku 2017 činily 650 milionů  
korun. Auditor zároveň 
upozornil, že firma při řešení 
záporného vlastního kapitálu 
a blížící se splatnosti dluhopi-
sů skupiny v objemu zhruba 
550 milionů korun spoléhá 
na úspěch jediného projektu.

Pokud má skupina EMTC 
vážnější problémy se splá- 
cením bondů, může to nepří-
znivě ovlivnit tuzemský trh 
s vysoce úročenými dluho-
pisy, což ukázal také krach 
Zootu. 

„Problémy Zootu způsobi-
ly, že investoři jsou opatrněj-
ší,“ upozorňuje analytik Fin-
lordu Boris Tomčiak s tím, 
že poklesla aktivita u malých 
dluhopisových emisí. Celý 
trh s těmito dluhopisy před-
stavuje miliardy korun. 

Společnost Ionity 
otevře do konce září 
na čerpací stanici 

OMV v Berouně nejrychlejší 
rychlodobíječku elektromo-
bilů v Česku. V příštím roce 
přibudou další dvě. 

Každá ze čtyř chystaných 
jednotek dokáže dobíjet 
elektromobil přes standard-
ní konektor CCS2 výkonem 
až 350 kilowattů. Dosavadní 
tuzemské rychlodobíječky 
poskytují většinou výkon 

Elektromobily obslouží 
nejrychlejší dobíječka

do 50 kilowattů, klasické 
dobíjecí stanice potom 
 22 kilowattů.

Ionity je společný projekt 
automobilek BMW, Daimler, 
Ford a VW Group se znač-
kami Audi a Porsche. Se sítí 
čerpacích stanic OMV již Io-
nity spolupracuje v Rakous-
ku. Novou dobíjecí stanicí 
v Česku pokračuje ve svém 
plánu vybudovat do konce 
roku 2020 v Evropě až 400 
dobíjecích lokalit.

Majitelé elektromobilů 
teď mohou v Česku vyu-
žívat zatím čtyři stovky 
dobíjecích stanic různých 
provozovatelů. Největší ČEZ 
provozuje 169 stanic. Minis-
terstvo dopravy chce během 
příštích čtyř let podpořit 
z operačního programu 
Doprava vybudování dalších 
pěti set rychlodobíjecích 
stanic. /čtk/

SUPERVÝKON. Nabíjecí stanice pro elektromobily na čerpací 
stanici v Berouně nabídne výkon až 350 kilowattů.
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robce žaluzií, markýz a jiné stínicí techniky, dosáhla loni obratu 
1,15 miliardy korun. Meziročně to znamená nárůst o 9,3 pro- 
centa. Podnik, který exportuje téměř dvě třetiny produkce, loni 
vyvezl stínění za 660 milionů korun. 
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Dodávky motorových 
paliv na šest let pro 
Českou poštu vysou-

těžila v tendru o hodnotě  
475 milionů korun spo-
lečnost Čepro. Dosavadní 
smlouva pošty s Čeprem 
z léta 2016 platila jen na tři 
roky a měla hodnotu 225 mi- 
lionů korun.

Přepravní zátěž 

„Česká pošta uzavřela smlou-
vu o dodávkách pohonných 
hmot a správě určených čer-
pacích stanic se společností 
Čepro 20. srpna. Nejvíce po-
honných hmot se spotřebuje 
v rámci přepravy a doručo-
vání listovních a balíkových 
zásilek,“ uvedl mluvčí České 
pošty Ivo Vysoudil. 

Podnik, která používá floti-
lu více než 5,5 tisíce vozidel, 
zažívá přepravní špičku kaž- 
doročně v prosinci. Týden 
před loňskými Vánoci poš-
tovní sítí procházelo více než 
čtyři sta tisíc balíků denně.

Poště dodá 
pohonné 
hmoty Čepro

Jediným hodnoticím 
kritériem tendru byla výše 
zvýhodnění v dolarech 
na tunu motorové nafty. 
„Tato hodnota se používá pro 
výpočet jednotkové ceny pa-
liva podle vzorce uvedeného 
ve smlouvě. Všeobecně tak 
lze dosáhovat úspor v de-
sítkách haléřů na litr oproti 
průměrným cenám v Česku,“ 
doplnil Vysoudil.

Správa čerpacích stanic 

Čepro bude dodávat motoro-
vou naftu a benzin do čerpa-
cích stanic pošty v pražských 
Malešicích a Pardubicích. 
Součástí kontraktu je i to, že 
Čepro bude stanice bezplatně 
spravovat a užívat.

Pošta už dříve uvedla, že 
investuje několik miliard 
do svého rozdělení na tři sa-
mostatné divize. Zároveň pro-
pustí sedm tisíc ze třiceti tisíc 
zaměstnanců.  více E15.cz

Jiří LIEBREICH
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Česká pobočka společ-
nosti Coca-Cola HBC 
Česko a Slovensko 

oprášila plány na rozšíření 
závodu v pražských Kyjích 
o automatizovaný sklad. Se-
stávat má ze skladovací haly, 
expediční haly a spojovacího 
objektu. Rozloha všech tří 
staveb za téměř půl miliardy 
korun přesáhne devět tisíc 
metrů čtverečních. 

Firmě se tak podaří pře-
sunout sklady blíže výrobě. 
„Nový sklad nahradí kapa-
citu externích skladů, které 
jsme si kvůli vlastní nedosta-
tečné skladové kapacitě pro-
najali v roce 2008 v Horních 
Počernicích,“ uvedl ředitel 
vnějších vztahů Coca-Cola 
HBC Česko a Slovensko Petr 
Jonák. Nový sklad pojme až 
21 tisíc palet výrobků.

Projekt právě prochází 
vyhodnocováním vlivům 
na životní prostředí EIA. 
„Stavební úpravy by měly 
začít do konce roku. Staveb-
ní práce včetně instalace 
technologií potrvají přibliž-
ně rok,“ doplnil Jonák. 

Sklad by neměl negativně 
ovlivnit své okolí. „Měli 

jsme podmínku, aby se 
z hlediska obyvatel Prahy 14 
zlepšil celkový stav. Společ-
nost zapracovala protihlu-
ková opatření,“ řekl starosta 
městské části Radek Vondra 
(TOP 09). 

Česká inspekce životního 
prostředí, která měla výhra-
dy k předešlému projektu 
z roku 2012 na stavbu skla-
du v Kyjích kvůli ochra-
ně přírody, nové plány 
Coca-Coly nekomentovala. 
Starosta Vondra v minulosti 
poukazoval hlavně na výšku 
skladu, která měla podle 
předchozího plánu dosaho-
vat 36 metrů. Podle nového 
záměru má nejvyšší budova 
měřit zhruba devatenáct 
metrů. 

Barbora PÁNKOVÁ

Nové prostory 
nahradí kapacitu 
externích skladů, 
které si podnik 
pronajal v roce 
2008 v Horních 
Počernicích.

Světový nápojář postaví 
v Kyjích obří sklad 

Tuzemská nápojářská 
jednička Mattoni 
1873 prodá výrobce 

balených vod Toma spo-
lečnosti Coca-Cola HBC 
Česko a Slovensko. Ta 1. září 
převezme výrobní závod 
Tomy v Teplicích nad Metují 
se třemi výrobními linkami 
i smlouvy s klienty a dodava-
teli. Zároveň získává právo 
na užití značky Toma pro 
vody a ledové čaje na pět let.  

Cenu odmítly strany sdělit. 
„Akvizice je součástí rekord-
ních investic do našeho byz-
nysu v Česku, které začaly 
v roce 2017 a  jejichž objem 
by měl během čtyř let pře-
sáhnout dvě miliardy korun,“ 
uvedl ředitel vnějších vztahů 
české Coca-Coly Petr Jonák. 
Společnost si od akvizice 
slibuje především rozšíření 
portfolia, do něhož patří 
značky Coca-Cola, Fanta, 
Sprite, Kinley nebo Cappy.

„Připojení dalšího 
výrobního závodu v Česku 
je v souladu se strategií 

Tomu koupí Coca-Cola
BRAND. 
Společnost 
Coca-Cola 
získává právo 
na užití značky 
Toma pro vody 
a ledové čaje 
na pět let.  
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posilovat lokálnost našeho 
byznysu,“ doplnila šéfka Co-
ca-Cola HBC Česko a Sloven-
sko Maria Anargyrou-Niko-
lić. Firma provozuje výrobní 
závod v pražských Kyjích.

Prodej Tomy patří k pod-
mínkám Úřadu pro ochranu 
hospodářské soutěže, které 
úřad stanovil pro spojení 
skupiny Mattoni 1873 a čes-
ké pobočky nápojáře Pep-
siCo. Skupina dále musela 
převést pod Tomu výrobu 
ledového čaje Dobrá voda. 

„Splnění všech závazků 
úřad potvrdí poté, co obdrží 
od společnosti Karlovarské 
minerální vody (součást 
skupiny Mattoni 1873 – pozn. 
aut.) sdělení o tom, jakým 
způsobem byly závazky 
vypořádány,“ uvedl mluvčí 
ÚOHS Martin Švanda.

Akvizici Tomy už antimo-
nopolní úřad podle Coca-Co-
ly schvalovat nemusí. 

Barbora PÁNKOVÁ

FLOTILA. Vozový park České pošty tvoří zhruba 5,5 tisíce aut. 
Naftu a benzin pro ně dodá společnost Čepro.
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V posledních letech je 
v oblasti infrastrukturních in-
vestic velice aktivní například 
australská investiční banka 
Macquarie. Konkrétně letos 
zcela ovládla tuzemského 
distributora plynu innogy 
Grid Holding, když zhruba 
za 1,8 miliardy eur, přibližně 

ČEZ má dalšího zájemce 
o rumunský byznys
Vladan GALLISTL

O rumunská aktiva společ-
nosti ČEZ se kromě tamějšího 
největšího výrobce energie 
– společnosti Hidroelectri-
ca – zajímá podle serveru 
Romania Insider rovněž 
státní distribuční a dodava-
telská společnost Electrica. 
V červencovém rozhovoru 
pro agenturu Agerpres to 
potvrdila šéfka společnosti 
Georgeta Corina Popescuová. 

„V tuto chvíli s nikým 
nejednáme. Je potřeba si 
počkat na start formální-
ho procesu, který začne 
v příštích měsících,“ uvedl 
mluvčí ČEZ Roman Gazdík. 
Předběžný zájem podle něho 
projevili strategičtí i finanční 
investoři. Ostatně červencová 
prezentace ČEZ pro investo-
ry zmiňuje jako důvod pro 
divestice to, že je o rumunský 
byznys „zvýšený zájem ze 
strany různých finančních 
skupin v Rumunsku, které 
hledají infrastrukturní inves-
tice s vyšším výnosem, než je 
v západní Evropě“.

46,4 miliardy korun, koupila 
od německé energetické sku-
piny RWE v distribuční firmě 
podíl 50,04 procenta. 

V případě rumunských 
aktiv ČEZ ale není dosud jas-
ná podoba prodeje. „Dosud 
nevím, jaká bude privatizační 
strategie ČEZ: budou chtít 
prodat vše jedné společnos-
ti, půjde o soutěž, budou 
prodávat zvlášť jednotlivé 
segmenty? Nemáme zatím 

konkrétní informace,“ uvedla 
Popescuová. 

ČEZ vlastní v Rumunsku 
distribuční společnost, větr-
né parky o výkonu 600 me-
gawattů a rovněž firmu TMK 
Hydroenergy Power, která 
provozuje čtyři menší vodní 
elektrárny. Hlavní část byz-

nysu představují distribuční 
firma a větrné elektrárny.

„Prodej aktiv ČEZ by měl 
směřovat k tomu, že se bu-
dou distribuční část a větrné 
parky prodávat zvlášť,“ uvádí 
analytik České spořitelny 
Petr Bártek s tím, že cena 
za celý rumunský byznys ČEZ 
by se mohla pohybovat okolo 
třiceti miliard korun. 

Skupina ČEZ prodělala loni 
v Rumunsku 50,3 milionu 
lei, zhruba 273,6 milionu 
korun, o rok dříve byl čistý 
zisk 421,2 milionu lei. Naopak 
ukazatel EBITDA (zisk před 
úroky, daněmi a odpisy) 
meziročně vzrostl o devět 
procent na 395,9 milionu lei, 
asi 2,15 miliardy korun). 

Vedle Rumunska se 
chce ČEZ stáhnout rovněž 
z Polska, kde hodlá prodat 
zejména uhelné elektrárny. 
Na odchodu je také z Turec-
ka. Již v červnu pak skupina 
ČEZ prodala za 8,6 miliardy 
korun svá bulharské aktiva 
tamní skupině Eurohold. ČEZ 
se hodlá v příštích letech sou-
středit zejména na investice 
na tuzemském trhu.

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 26. 8. 2019 Akcie na pražské burze 26. 8. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 112,00   -0,88 % 

CETV 109,00   -1,62 % 

ČEZ 515,00   -0,77 % 

Erste Bank 775,00   -0,74 % 

Kofola 298,00   0,68 % 

KB 815,00   -0,37 % 

Moneta 76,35   0,46 % 

O2 CR 215,50   -0,69 % 

Pegas 686,00   -0,58 % 

Philip Mor. ČR 13 580,00   -0,73 % 

TMR 820,00 0,00 %

VIG 598,50   -0,50 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

273 910

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,696

Čína 1 3,247

Dánsko 1 3,459

EMU 1 25,790

Chorvatsko 1 3,488

Japonsko 100 21,918

Kanada 1 17,435

Maďarsko 100 7,833

Norsko 1 2,582

Polsko 1 5,910

Rusko 100 35,174

Švédsko 1 2,398

Švýcarsko 1 23,696

Turecko 1 3,988

USA 1 23,199

Velká Británie 1 28,396

273
milionů korun 
loni skupina 

ČEZ prodělala 
v Rumunsku.

Spory kolem 
íránského 
tankeru 
pokračují

Írán prodal ropu z tanke-
ru Adrian Darya, jejž pět 
týdnů zadržoval Gibral-
tar kvůli podezření, že 
porušuje sankce Evropské 
unie a veze ropu do Sýrie. 
Uvedla to vláda v Teheránu. 
Tanker, který se dříve jme-
noval Grace l, gibraltarské 
úřady propustily 18. srpna 
a od té doby není jasné, 
kam plavidlo míří.

Původní zprávy hovořily 
o Řecku, pozdější o Turec-
ku. USA s propuštěním tan-
keru nesouhlasí a oznámily, 
že mu zabrání dodat ropu 
do Sýrie. Loď veze 2,1 milio-
nu barelů suroviny.

„Íránská islámská repub-
lika ropu z té lodě prodala 
a o tom, kam bude náklad 
dopraven, rozhodne její 
majitel,“ citovala íránská 
agentura IRIB vládního 
mluvčího. /čtk/ 

Vedle Rumunska se chce ČEZ stáhnout rovněž 
z Polska, kde hodlá prodat zejména uhelné 
elektrárny.

Zástupci Francie 
a Spojených států 
dosáhli kompromisní 

dohody ohledně francouzské 
digitální daně, kvůli které 
americký prezident Donald 
Trump pohrozil zavedením 
cla na dovoz francouzského 
vína. Potvrdil to francouz-
ský prezident Emmanuel 
Macron.

Ujednání předpokládá, 
že Francie podnikům vrátí 
rozdíl mezi francouzskou 
digitální daní a plánovaným 
mezinárodním systémem 
digitální daně, na kterém 
nyní pracuje Organizace pro 

hospodářskou spolupráci 
a rozvoj (OECD), potvrdil 
Macron. 

Francouzský parlament 
tuto daň schválil minulý 
měsíc. Daň má tříprocentní 
sazbu a týká se firem, které 
mají ve Francii příjmy nad 
25 milionů eur a celosvětově 
nad 750 milionů eur. Platí 
zpětně od začátku letošního 
roku. Cílem daně jsou napří-
klad americké firmy Google, 
Amazon či Facebook. „Máme 
dohodu, která překoná pro-
blémy mezi námi,“ prohlásil 
Macron na závěr summitu 
skupiny zemí G7. /čtk/

USA a Francie se 
dohodly o digidani



Řecko končí s regulací 
pohybu kapitálu

Řecko přikročí k úplnému 
zrušení zbývajících re-
strikcí pro pohyb kapitálu. 
V projevu k zákonodárcům 
to oznámil premiér Kyriakos 
Mitsotakis. Atény k ome-
zením pohybu kapitálu 
přistoupily v létě 2015, aby 
zabránily odlivu hotovosti 
z bank v době dluhové krize. 

Togo stáhne své 
uznání Kosova

Africké Togo je další zemí, 
která po srbském přesvěd-
čování ustoupila od svého 
dřívejšího uznání nezávislo-
sti Kosova. Uvedl to srbský 
ministr zahraničí Ivica Dačić. 
Podle něj uznání už stáhlo 
15 států a počet zemí, které 
Kosovo pokládají za nezávis-
lý stát, tak klesl pod stovku.

Zlato je nejdražší 
za posledních šest let

Zlato je kvůli dalšímu vyos-
tření obchodní války mezi 
Spojenými státy a Čínou 
na maximu za více než šest 
let. Během obchodování 
v Asii včera jeho cena přidá-
vala více než jedno procento 
na 1554,56 dolaru za troy-
skou unci. Zdražují také 
ostatní drahé kovy. /čtk/

Krátce
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Ne všichni kandidáti na-
vržení členskými státy 
Evropské unie se na-

konec stanou členy budoucí 
Evropské komise Ursuly von 
der Leyenové. V Bruselu na to 
upozornila mluvčí současné 
komise Mina Andreevová, kte-
rá zároveň odmítla spekulovat 
o jakýchkoli jménech mož-
ných nových eurokomisařů. 
Neoficiální lhůta na podání 
kandidatury vypršela včera. 
Česko potvrdilo nominaci 
Věry Jourové, jména z Francie 
a Itálie stále známa nejsou.

Von der Leyenová dnes 
zahájí podle svého mluvčího 
jednání s kandidáty na eu-
rokomisaře. Určit by přitom 
měla mimo jiné rozdělení 
rezortů či funkcí místopřed-
sedů komise. Podle mluvčí 
EK budoucí předsedkyně 
unijní exekutivy tvrdě pracuje 
na tom, aby dosáhla svého 
cíle a obsadila polovinu křesel 

v komisi ženami a polovinu 
muži. Kdy by měl být výběr 
kandidátů hotov, mluvčí říci 
nechtěla.

Bývalá německá ministryně 
obrany von der Leyenová 
by se měla do čela Evropské 
komise postavit 1. listopadu, 
do té doby by měli absolvovat 
jednotliví kandidáti na členy 
její komise ještě slyšení v Ev-
ropském parlamentu.

Přání von der Leyenové, 
aby své nominanty potvrdily 
do včerejška, vyslyšela většina 
členských zemí. Výjimku 
tvoří Francie a Itálie, které 
zatím jméno svých kandidátů 
nezveřejnily. Belgie, která 
do poslední chvíle váhala, 
o víkendu navrhla ministra 
zahraničí Didiera Reynderse. 
Česká vláda včera oficiálně 
potvrdila nominaci dosavadní 
eurokomisařky Věry Jourové, 
která se má s von der Leyeno-
vou sejít ve středu. /čtk/

Leyenová si začíná 
vybírat komisaře

drahých aut s levnými
vyplatí se připlatit si za prémiovky?

deset  
duelů  

právě v prodeji 

299627/124 inzerce

ČLENOVÉ SKUPINY vyspělých ekonomik G7 se dohodli, že uvolní na hašení požárů v amazon-
ském pralese finanční pomoc 20 milionů dolarů. Po summitu v Biarritzu to oznámili francouzský 
prezident Emmanuel Macron a chilský prezident Sebastián Piňera. Iniciativa má podle Macrona 
podporu také amerického prezidenta Donalda Trumpa. Brazilský prezident Bolsonaro uvedl, že 
nápad vytvořit mezinárodní alianci na záchranu amazonského deštného pralesa uvrhne jeho zemi 
do postavení kolonie. Zachránit prales se snaží také ekologická organizace Earth Alliance, kterou 
přede dvěma měsíci spoluzaložil americký herec Leonardo DiCaprio. Ta nyní založila fond za zá-
chranu amazonského deštného pralesa, do kterého vloží pět milionů dolarů. 
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Na důchody 
bude. Údajně
Politickým esem současné 
vlády je růst penzí. Výsledek 
lednové valorizace podle 
ministerských výpočtů zvedl 
výdaje státu na důchody 
o 31,7 miliardy korun na cel-
kových 464,4 miliardy korun. 
Napřesrok má jít na penze 
ještě o 40 miliard víc. To jsou 
tak obrovská čísla, že kromě 
ekonomů prakticky nikomu 
nic neříkají. 

Přinejmenším politikům, 
kteří se růstem penzí chlubí, 
by ale měla blikat červená 
kontrolka. Jenže nebliká, 
naopak. Stačí zmínka o tom, 
že rozdávání má své meze, 
a hned je oheň na střeše. 
Ukázkové je pozdvižení 
v ČSSD poté, co se ministryně 
financí vyslovila pro prolome-
ní současné hranice důchodo-
vého věku. Ministryně práce 
okamžitě začala demagogicky 
tvrdit, že není možné, aby 
si lidé hned po odchodu 
do penze šli lehnout do rak-
ve. Její spolustraníci mluví 
o rozpadu vlády v případě, 
že by ANO prolomení stropu 
prosazovalo. Přitom tuto my-
šlenku v podstatě podporuje 
ve své analýze právě rezort 
práce a sociálních věcí.
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Nemůžeme přijmout 
myšlenku aliance zemí 
G7 na záchranu  
amazonského pralesa, 
jako bychom byli  
nějakou kolonií nebo 
územím nikoho, řekl 
brazilský prezident  
Jair Bolsonaro. 
str. 7

Komentář

jištění za deset let už nemu-
sejí pokrýt náklady na penze. 
Potvrzeno, současný penzijní 
systém je neudržitelný.

V evropských zemích se 
věk pro odchod do důchodu 
nejčastěji pohybuje od 60 
do 65 let. Stejně jako Česko 
se i další potýkají s narůstající 
armádou důchodců a řeší, jak 
dál. Třeba Němci odcházejí 
do penze krátce po završení 
65 let věku. Do roku 2030 by 
se však tato hranice měla po-
stupně zvýšit na 67 let. Tamní 
centrální banka přitom tvrdí, 
že politici by měli zvážit i dal-
ší posun. Do roku 2060 by se 
věk pro odchod do důchodu 
měl zvýšit na 69 let.

Jistě, i u německých souse-
dů jsou tak radikální návrhy 
momentálně neprůchodné. 
V Česku jsou ovšem v nejis-
té politické sezoně některá 
témata nejen neprůchodná, 
ale přímo tabu. To pak ovšem 
komise pro spravedlivé dů-
chody může zasedat do ale-
luja a ničeho kloudného se 
nedočkáme. Kromě standard-
ního ujištění, že na důchody 
bude.  

 
Jana 
HAVLIGEROVÁ
komentátorka  
deníku E15 

Znovuzavedení věkového 
stropu 65 let pro odchod 
do důchodu prosadila vládní 
koalice ČSSD, ANO a KDU-
-ČSL. S tím, že každých 
pět let by se daný strop 
měl přehodnocovat podle 
aktuálních demografických 
dat. Očekávaná doba strávená 
v důchodu by přitom měla 
činit čtvrtinu celkové délky 
života. Jelikož věk dožití roste 

a právě od něj se „nárok“ 
na čtvrtinu života v penzi 
počítá, bylo už tehdy jasné, 
že stanovený strop není 
žádná definitiva. První rozbor 
situace měl podle tehdejších 
předpokladů vzniknout letos, 
což se také stalo.

Právě v aktuální Zprávě 
o stavu důchodového sys-
tému stojí, že lidé narození 
v roce 1994 by do penze od-
cházeli až v 67 letech. A také 
že příjmy z důchodového po-

V české nejisté 
politické sezoně jsou 
některá témata nejen 
neprůchodná, ale 
přímo tabu.
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Chci, aby 
vláda začala 
řešit krizi 
bydlení

Dokončení prorodinného balíčku nebo zastavení obchodu 
s chudobou má v plánu šéfka rezortu práce a sociálních věcí 
Jana Maláčová (ČSSD). V rozhovoru pro deník E15 zmínila 
také opatření pro podporu zaměstnanosti, která chystá i kvůli 
možnému zpomalení ekonomiky. A pokud se vláda ANO 
a sociální demokracie nerozpadne, slibuje i zásadní změny 

penzijního systému.  

Pavel OTTO

 Nedávno vyšlo najevo, 
že důchodová reforma 
předpokládá růst 
sociálního pojištění OSVČ. 
Skutečně se zvýší?
Je to trochu bouře ve skle-
nici vody. Z ministerstva 
práce šla jediná informace, 
že o tom jedná komise 
pro spravedlivé důchody. 
Na druhé straně je férové 
říct, že komise se na tom 
jednomyslně shoduje. 

Žádný legislativní návrh 
ale zatím není. Pokud by se 
objevil, byl by součástí celé 
reformy, kterou představíme 
na podzim. 

 Takže připouštíte, 
že se sociální odvody 
živnostníků zvednou?
Komise o tom ještě povede 
diskuzi. Konečné slovo bude 
mít vláda a hlavně parla-
ment.

 Má penzijní reforma 
spočívat v posílení třetího 
pilíře?
Bude to soubor parametric-
kých změn. Velmi mě mrzí, 
že někdy na jaře jsem byla 
špatně citována v tom smyslu, 
že nepotřebujeme důchodo-
vou reformu. Řekla jsem, že 
nepotřebujeme takovou refor-
mu, jakou předvedla bývalá 
pravicová vláda. Myslela jsem 
tím i to, že tehdejší změny 

byly schváleny silou, velmi 
těsně a bez diskuze s opozicí. 

 Jak si prosazení 
reformy představujete?
Chci shodu napříč politic-
kých spektrem na parame-
trických a promyšlených 
změnách systému. Tato 
debata otestuje naši politic-
kou kulturu. Mimochodem, 
nemám ráda slovo reforma, 
které je pro mě synonymem 

pro privatizaci důchodů. Nic 
takového ČSSD nedovolí.  

 Když jste se nedokázali 
dohodnout na ministrovi 
kultury, u penzí to půjde?
Nejde jen o shodu v koalici. 
Chci mnohem širší kon-
senzus. Jednoduché to ale 
nebude. Opravdu se domní-
vám, že shoda na tak klíčové 
a dlouhodobé změně bude 
testem politické scény, která 
je nesmírně rozdrobená.

 Budete kvůli posílení 
třetího pilíře navrhovat 
vznik státního fondu, kam 
by si lidé ukládali peníze 
na stáří?
Je to jeden z návrhů, který 
v důchodové komisi padá 
na úrodnou půdu. Víc se 
k tomu zatím vyjadřovat 
nechci. 

 Podporujete vy osobně 
vytvoření státního fondu?

10 | ROZHOVOR S MINISTRYNÍ PRÁCE A SOCIÁLNÍCH VĚCÍ JANOU MALÁČOVOU
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V tuto chvíli jsem mu velmi 
nakloněna.

 Fungovalo by to 
tak, že lidé by mohli 
přecházet ze soukromých 
fondů do státního fondu 
a naopak?
Nebudu prozrazovat dílčí 
podrobnosti. Už k tomu 
neřeknu ani hlásku. Reformu 
představíme na podzim po 
projednání v koalici.

 Shoda je zatím jen 
v komisi?
Komise má jasno. Nyní nás 
čeká podrobná diskuze 
v ČSSD a pak ve vládě. Mys-
lím, že pár týdnů už nehraje 
roli, když žádná skutečná 
reforma nebyla v posledních 
třiceti letech na stole. 

 Budete navrhovat 
konkrétní legislativní 
změny, které by schvaloval 
parlament?
Zcela určitě ano, pokud se 
dokážeme dohodnout napříč 
politickým spektrem.

 Podle expertní zprávy 
ministerstva práce se 
prodlužuje délka dožití 
a příjmy z důchodového 
pojištění už nemusí 
za deset let pokrýt náklady 
na penze. Proč odmítáte 
zvýšení věku odchodu 
do důchodu?
Protože navzdory zvyšování 
doby dožití, neroste délka 
života ve zdraví. Nemyslím 
si, že by si lidé po odchodu 
do důchodu měli jít rovnou 
lehnout do rakve. Už nyní 
v době rekordní zaměst-
nanosti máme obrovský 
problém se strukturální 
nezaměstnaností populace 
starší padesáti let. 

Po zvýšení důchodového 
věku bychom velkou část 
obyvatelstva automaticky 
poslali na úřady práce, což 
by stálo hodně peněz. Navíc 
máme nemalý počet lidí, kte-
ří byli nuceni ze zdravotních 
důvodů odejít do předčasné 
penze. Takže zvýšení věku 
odchodu do důchodu není 
reforma, ale jen přesunutí 
nákladů do jiných systémů, 
zejména do dávek.

 Jak chcete za deset 
let zajistit dostatek 
prostředků na výplatu 
penzí?

Kvůli změnám v sociálních 
službách se před týdnem po-
prvé sešla pracovní skupina. 
Novelu zákona chci poslat 
vládě do konce roku. 

 Chystáte také balíček 
zaměstnanosti. Můžete 
přiblížit, o co jde?
I balíček zaměstnanosti je 
v tuto chvíli rozpočtově 
neutrální. Jde o přípravu 
na digitalizaci a automatizaci, 
které v příštích letech změní 
trh práce. Zaniknou desítky 
tisíc pracovních míst, která 
bude třeba nahradit nový-
mi. V současnosti ale na ně 
nemáme kvalifikace. 

Dále je třeba zefektivnit 
chod úřadů práce, aby byly 
proklientské, moderní a spe-
cializované. Musejí například 
jinak přistupovat k absolven-
tům vysokých škol, k dlouho-
době nezaměstnaným nebo 
zdravotně handikepovaným. 
Chceme posílat úředníky více 
do terénu. 

V neposlední řadě usilu-
jeme o maximální snížení 
prekarizace práce, máme 
velký problém s vykořisťová-
ním pracovníků z takzvaných 
třetích zemí. 

 Počítá balíček 
s možným větším 
zpomalením ekonomiky?
Samozřejmě že počítáme 
i s přípravou na případný ná-
růst nezaměstnanosti, jakko-
liv ho nechci přivolávat. To je 
čtvrtá velká oblast. Na úrovni 
sociálních partnerů a dalších 
zainteresovaných subjektů 
jsou první reakce na balíček 
velmi kladné.

 Pokud se koalice ANO 
a ČSSD nerozpadne, má 
před sebou ještě dva roky 
u moci. Na co se dále 
zaměříte?
Myslím, že mám velmi 
ambiciózní plány. Víceméně 
jsme se takřka všech dotkli. 
Kromě nich chci, aby vláda 
začala řešit krizi bydlení. 
Není možné, aby bydle-
ní bylo tak nedostupné. 
A mám připravenou zásadní 
revizi dávek na bydlení, 
chci zastavit ten nechutný 
obchod s chudobou. To jsou 
obrovská sousta. 

 Problematikou sociál-
ního bydlení se zabývala 
už vaše předchůdkyně 

Michaela Marksová, ale 
neuspěla.
Nyní už nejde jen o sociální 
bydlení, o vyloučené skupiny 
obyvatelstva. Bydlení se stává 
nedostupné i pro střední 
třídu. Zde musí začít jednat 
ministerstvo pro místní roz-
voj, které má bydlení ve své 
kompetenci. 
Navíc u seniorů nejde zvy-
šovat důchody podle toho, 
jak rostou ceny bydlení. To 
by bylo pro stát neudrži-
telné. Sociální demokracie 
po řešení dlouhodobě volá, 
k tomuto tématu se vrátíme 
na podzim. V současnosti 
máme bytovou krizi. Pokud 
stát nezasáhne, situace bude 
stále horší.

 Téma drahého 
bydlení už mají strany 
v programech několik 
let a nic hmatatelného se 
zatím nestalo. Souhlasíte?
Musíme podporovat druž-
stevní bydlení a obce, aby 
byly aktivnější a více se stavě-
lo. Potřebujeme systémovou 
změnu po vzoru Mnichova 
nebo Vídně. 

 Udělá s tím něco vláda 
v příštích dvou letech?
Není to jednoduchá záleži-
tost, perou se s tím i kraje 
a obce. Ministryně pro 
místní rozvoj Klára Dostálová 
pracuje i na novele stavební-
ho zákona, což je obrovsky 
náročná věc. Dostupnější 
bydlení musí být předmětem 
věcných debat, na emoce 
není čas. Jde o paletu pro-
vázaných kroků, na kterých 
musí být shoda.

 Pokročila jste už 
v řešení problematiky 
exekucí seniorů, které 
začaly několika tisícům 
z nich hrozit po letošním 
rekordním zvýšení 
penzí? 
U rozhodčích doložek 
uvěrových smluv, kdy jsou 
některým lidem strhávány 
nepřiměřeně vysoké částky, 
záleží hlavně na soudech. 
Aktivitu ministerstva sprave-
dlnosti bohužel zaznamená-
vám zatím jen na mediální, 
a nikoliv praktické úrovni. 
Rozumím ale tomu, že má 
do jisté míry svázané ruce. 
Některé soudy nechápou, 
proč se nezákonnými exeku-
cemi vůbec zabýváme.
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Systémová změna důchodo-
vého systému nemůže spočí-
vat v tupé účetní operaci. Jak 
říkám, zvýšení důchodového 
věku není reforma. Přede-
vším manuálně pracující lidé 
nejsou schopni vykonávat 
svá zaměstnání tak dlouho. 
Navíc máme v programovém 
prohlášení vlády závazek, že 
právě fyzicky náročné profe-
se budou odcházet na odpo-
činek dříve.  

 A vaše další plány? 
V prorodinném balíčku 
například navrhujete 
změnu financování 
dětských skupin nebo 
uzákonění částečných 
úvazků. 
Co se týče financování 
dětských skupin, je shoda 
na úrovni náměstků minister-
stev práce a sociálních věcí 
a financí. Takže to co nejdří-
ve pošleme do legislativního 
procesu.

U částečných úvazků ne-
jsou žádné rozpočtové dopa-
dy. Jde ale o změnu zákoníku 
práce, což je politicky velmi 
složitá věc. V současnosti se 
úpravy projednávají. Chtěla 
bych mít zbytek prorodinné-
ho balíčku hotový a schvá-
lený vládou na podzim, aby 
ho mohla začít projednávat 
Poslanecká sněmovna. 

 Nenarazí novela 
zákoníku v parlamentu?
Podle toho, jak jednám 
s jednotlivými poslanci, je 
velká shoda na podpoře 
částečných úvazků napříč 
politickým spektrem. Nut-
nost slaďování práce a rodiny 
je akceptována. Týká se to 
i financování dětských skupin 
neboli jeslí. Systém chci 
zjednodušit, zpřehlednit, 
zkvalitnit. Proto i jednoslov-
ný název jesle. 

 Dalšími opatřeními má 
být zálohované výživné 
nebo novela zákona 
o sociálních službách, 
která by odstranila 
každoroční stížnosti krajů 
na nedostatek peněz. Kdy 
je dokončíte?
Jde o podporu pracujících 
rodin, která je součástí pro-
gramového prohlášení vlády. 
Takže ani v tomto případě 
problémy se schvalováním 
neočekávám. I tento návrh 
předložím na podzim. 

• Vystudovala politologii 
ve Frankfurtu nad Mohanem 
a politickou ekonomii 
v Londýně. 

• Působila na ministerstvu pro 
místní rozvoj jako analytička 
fondů EU, posléze byla 
zástupkyní Kanceláře Senátu 
v Evropském parlamentu. 

• Od roku 2015 byla ředitelkou 
odboru rodinné politiky 
na ministerstvu práce. 
Do vlády byla jmenována loni 
v červenci. 

• Jejím manželem je bývalý 
státní tajemník pro evropské 
záležitosti Aleš Chmelař.

Jana MALÁČOVÁ 
(38)

Komplexnní 
změna 
důchodového 
systému 
nemůže spočívat 
v tupé účetní 
operaci.



Kamila ONDRÁČKOVÁ

Nedostatek volných stavebních 
parcel v kombinaci s velmi 
silnou poptávkou tlačí jejich 
ceny nahoru. To se spolu 
s omezenými finančními zdroji 
zájemců o bydlení podepisuje 
i na čím dál menší výměře. 
Dříve Češi poptávali pozemky 
větší než dva tisíce metrů čtve-
rečních, dnes není výjimkou, 
že pro stavbu rodinného domu 
volí plochy okolo 500 metrů 
čtverečních. 

Citelné zdražování

Ceny pozemků vhodných pro 
stavbu rodinných domů se dle 
statistik M&M Reality ve vel-
kých městech a jejich okolí 
za posledních pět let zdvojná-
sobily. A rostou dál. „V okolí 
Prahy pozemky stále mírně 
zdražují, i když ve srovnání 
s uplynulými roky je tempo 
růstu cen pomalejší. Jako 
příklad mohu uvést zasíťovaný 
pozemek o rozloze tisíc metrů 
čtverečních v Čestlicích, který 
se před rokem prodal za cenu 
5800 korun za čtvereční metr. 
Dnes se srovnatelné pozem-
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ky bez problému prodají 
za 6200 korun,“ přibližuje Jan 
Martina z pražské pobočky 
M&M Reality. 

Situaci komentuje obdobně 
i mluvčí ČSOB Andrea Voká-
lová: „Celkový vývoj na trhu 
rezidenčních nemovitostí byl 
i v prvním pololetí tohoto roku 
mírně rostoucí. Cenově rostly 
všechny segmenty – nejvíce 
rodinné domy (4,5 procenta), 
následovaly právě pozemky 
(čtyři procenta) a nejméně 
byty (3,1 procenta).“ Meziroční 
nárůst cen pozemků přitom 
dle HB Indexu činil 7,9 pro-
centa. „U stavebních parcel lze 
tento růst i nadále předpoklá-
dat, protože kvalitních pozem-
ků a lokalit pro výstavbu bude 

částka. Metráž pozemku je 
pak pochopitelně první věc, 
na které chce zájemce šetřit. 
Tomu se vychází vstříc už při 
samotné parcelaci, což s sebou 
přináší zhušťování zástavby 
v případě domkových sídlišť,“ 
komentuje situaci šéf Bezrealit-
ky.cz Hendrik Meyer.

Roste tak zájem o pozemky 
s rozlohou kolem 500 metrů 
čtverečních. Menší výměra po-
zemků je nyní typická ve vel-
kých městech a metropolitních 
prstencích – tedy v dojezdové 
vzdálenosti zhruba 60 minut 
do centra Prahy a 40 minut 
do centra Brna. 

Zájemcům o bydlení nena-
hrává ani fakt, že se současně 
zvyšuje cena za stavební práce 
a klesá jejich dostupnost. „Je 
třeba si také uvědomit, že růst 
mezd v ČR je pomalejší než 
růst cen pozemků. Funguje 

i psychologický faktor, že je 
pro Čechy důležitější vlastnit 
vůbec nějaký pozemek než 
řešit, zda má o 200 metrů 
čtverečních více nebo méně,“ 
míní Jan Lener z Broker Con-
sulting.

Mimo centrum

Těžiště trhu se tak přesouvá 
z center a širších center měst 
na jejich okraj a do blízkého 
okolí. Do hry se dostávají i dal-
ší obce kolem Prahy a Brna. 
„Oproti trendu před dvaceti 
lety, kdy zájem o rodinné 
domky v okolí měst byl dán 
změnou životního stylu, je 
současný trend důsledkem 
ekonomického rozhodování 
a možností domácností,“ 
potvrzuje Lenka Kolenovićová 
z pardubické realitní kanceláře 
Century 21 Reality Kolenović. 
„Regionální kanceláře Century 
21 zaznamenaly vyšší zájem 
o pozemky a rodinné domy či 
rekreační objekty s možností 
celoročního bydlení. Klienti 
kupují v okolí větších měst 
i rodinné domy k rekonstrukci, 
přičemž zrovna tento segment 
dříve nebyl pro koncové klien-
ty moc atraktivní,“ dodává.
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ZA MĚSTEM.  
Realitní kanceláře registrují vyšší 

poptávku po pozemcích mimo 
centrum a po rekreačních objektech 

s možností celoročního bydlení.

v budoucnu ubývat,“ doplňuje 
Vokálová.

Sídliště se zahušťují

Z loňského průzkumu Bezrea-
litky.cz vyplynulo, že respon-
denti mají na vlastní bydlení 
přichystáno zhruba 2,33 mi-
lionu korun. „To je v případě 
rodinného domu hraniční 

Roste zájem  
o menší parcely

HB Index – vývoj cen pozemků

Pramen hb index
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Srovnatelný zasíťovaný pozemek o rozloze 
tisíc metrů čtverečních v Čestlicích, který  
se před rokem prodal za cenu 5800 korun  
za čtvereční metr, se dnes bez problému  
prodá za 6200 korun.



Nárůst cen elektřiny 
přinesl už konec 
minulého a začátek 

letošního roku. V tomto 
období zdražili prakticky 
všichni dodavatelé. Analytici 
už dříve odhadli, že během 
roku 2019 mohou některým 
lidem vzrůst meziročně ná-
klady na energie až o několik 
tisíc korun. I když se experti 
domnívají, že hlavní vlnu 
zdražování elektřiny mají 
české domácnosti za sebou, 
jedním dechem dodávají, že 
ceny mohou v následujícím 
období kolísat. 

Do výsledné ceny elektřiny 
se totiž promítá řada faktorů, 
mimo jiné jde o nákupní stra-
tegii dodavatelů, marketing 
nebo o výši marže. 

Analytici: Elektřina podraží.  
Ale ne tak výrazně jako loni

Jaké ceny dodavatelé svým 
zákazníkům nabídnou, ovliv-
ňuje i to, jak úspěšně energii 
nakoupili. „Na Evropské 
energetické burze v Lipsku, 
kam spadá i pražská PXE, 
ceny elektřiny během léta ví-
ceméně stagnovaly, přičemž 
docházelo spíše k výkyvům 
směrem nahoru,“ uvádí  
Petr Woff, analytik projektu 
KupníSíla.cz. 

Tyto průběžné výsledky 
platí také pro dodávky, které 
byly prodány a nakoupeny 
pro ČR. Tuzemští dodavatelé 
proto podle analytika nemu-
sejí na podzim nutně zdra-
žovat, pokud jsou obchodně 
zdatní. „Zároveň však 
na současném velkoobchod-
ním trhu nenacházejí mnoho 

příležitostí, jak ušetřit, takže 
pravděpodobně nebudou 
ani zlevňovat,“ dodává Woff. 
Podle Jiřího Gavora, jedna-
tele a analytika společnosti 
ENA, se české domácnosti 
navýšení cen elektřiny nevy-
hnou. „Velmi pravděpodobně 
se bude zdražovat ještě letos, 
hlavní vlnu očekávám ke kon-
ci roku. Nárůst cen ale bude 
určitě podstatně menší než 
loni,“ konstatuje. 

Po divokém druhém polo-
letí loňského roku se tak trh 
s energiemi přece jen uklid-
nil a částečně korigoval. Ne 
všichni dodavatelé ale stihli 
zdražit a je možné, že vyčká-
vají právě na podzim. Nárůst 
se totiž do zákaznických cen 
promítá se zpožděním.

Hlavním důvodem růstu 
cen elektřiny je podle analyti-
ků prudké zdražení emisních 
povolenek. Cena elektřiny 
na pražské energetické burze 
pro rok 2020, na který se teď 
obchodníci nejvíce zásobí, 
se aktuálně pohybuje kolem 
51 eur za MWh. Meziroční 
nárůst je zhruba čtvrtinový. 

„V současné době jsou 
ceny elektřiny na trhu 
stabilní, ani neklesají, ani ne-
stoupají. Předpokládám, že 
tento stav zůstane i na pod-
zim. Pokud by měl nastat 
pohyb cen, tak by se mělo 
spíše zdražovat,“ říká  Jan 
Schindler, analytik portálu 
TZB-info.cz.

Jana PONCAROVÁ
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51
eur za MWh činí 

cena elektřiny 
na pražské 
energetické 

burze pro rok 
2020, na který se 

obchodníci nejvíce 
zásobí.
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Jaký byl prvotní podnět 
k založení vaší firmy? 
K podnikání mě inspirovalo stu
dium na nizozemské Technické 
univerzitě Delft, kde jsme byli hod
ně motivováni k budování vlastních 
firem. V tamním inkubátoru stejně 
jako později na MBA kurzech v To
kiu jsem nasála mnoho praktických 
znalostí a dovedností, ze kterých 
čerpám dodnes. Po návratu do Čes
ka jsem pak vyhrála v roce 2013 
soutěž Komerční banky Nastartujte 
se a do podnikání se vrhla naplno. 
První firma, která se jmenova
la ZaZa Bottles, mi nevyšla, ale 
s druhou už úspěch mám, přestože 
občas svým zaměstnaným přátelům 
závidím jejich jistoty. Jsem ale ráda, 
že jsem si zvolila byznysovou dráhu. 
Nejistotu totiž kompenzuje svoboda 
rozhodování. A ta mě dělá šťastnější. 

Co nabízíte zákazníkům 
dnes? Pohybujete se více 
na zahraničním, či na domácím 
trhu?
Pod značkou Moje Česko prodávám 
korkové mapy pro výletníky. Začala 
jsem mapou Česka. Jedná se o samo
lepicí nástěnku po krajích, kterou si 
lidé vystaví na zeď a zaznamenávají 
si na ni svoje výlety a zážitky. Po
stupně jsem přidala i mapy Evropy 
a světa a další drobné dekorace. 
Jsem vzděláním průmyslová ekolož
ka, tak vždy hledám způsoby, jak 
narušit dnešní konzumní svět, jak 
lidem pomoci zpomalit, a hlavně 
sbírat zážitky místo věcí. Díky mým 
mapám se lidé mohou každý den 
těšit z pohledu na své výlety, dovo
lené a plánovat, kam vyrazí příště. 
Ukázalo se, že nejvíce s mojí vizí 
souznějí rodiče menších dětí. Ti oce
ňují zejména didaktickou funkčnost 
map. Totéž platí pro školy, do kte
rých jsem začala za pomoci manžela 
výrazněji prodávat loni. Pomocí 
platformy Etsy prodávám i do za
hraničí, ale tam se jedná zatím 
o jednotky objednávek měsíčně. 

Jste spokojena se svými 
hospodářskými výsledky?
Prodeje rostou každým měsícem 
a doufám, že tomu tak bude i na
dále.

Jaké máte další podnikatelské 
plány do budoucnosti?
Vymýšlení novinek mě zaměstnává 
každý den. Do budoucna se chci 
více věnovat výrobě na zakázku. 
Už jsem spolupracovala s desítka
mi firem, jež požadovaly speciální 
dekoraci na míru, nebo i s konco
vými zákazníky, kteří chtěli vyrobit 
jednotlivý region na přání. Aktu
álně probíhá i první kavárenská 
instalace v Brně. Protože sama ráda 

optimismu a elánu. Tvořila jsem 
byznys plán, všechno designovala 
a vymýšlela, ale po promoci samo
zřejmě přišlo dilema, zda riskovat 
podnikání, nebo se raději „uklidit“ 
do korporátu. Díky grantu od Ko
merční banky jsem získala odvahu 
jít vlastní cestou. Také mi velmi 
pomohly jejich kontakty a podpora, 
ze spolupráce čerpám dodnes. 

Vidíte nějaké překážky pro 
vznik a rozvoj podobných 
malých firem v Česku? Co by se 
mělo změnit v podnikatelském 
prostředí v České republice?
Z mého pohledu by zásadně pomoh
la změna osnov ve školství. Místo 
plýtvání času zastaralými a nepo
třebnými tématy by celé české eko
nomice prospělo, kdyby mladí lidé 
lépe ovládali sebeprezentaci, jazyky, 
získali finanční gramotnost. Z hle
diska státu bych pak hlasovala pro 
kompletní změnu zoufale složitých 
a komplikovaných předpisů i komu
nikace státu. Žila jsem a pracovala 
v několika zemích světa a například 
s nizozemským daňovým přiznáním 
jsem si dokázala poradit lépe než 
s českým, přestože holandsky umím 
opravdu jen trošku. Ukázkové jsou 
třeba britské stránky www.gov.
uk, tak má podle mě vypadat styl 
komunikace státu. Když se třeba 
teď jako čerstvě vdaná žena a OSVČ 
snažím na České správě sociálního 
zabezpečení vyčíst informace o pe
něžité podpoře pro manželství pro 
podnikatelky, rvu si vlasy. Sáho
dlouhé texty o ničem, protichůdné 
a nekompletní informace plýtvají 
nejenom časem nás živnostníků, 
ale i samotných úředníků, kteří 
složitějším věcem také nerozumějí 
a pak ani nejsou schopni občanům 
poradit. Je zcela nutné systém zjed
nodušit na všech frontách.

  /vib/ 
 
DALŠÍ INFORMACE NA  
WWW.NASTARTUJTESE.CZ

Český systém je pro malé 
podnikatele zoufale složitý
Zuzana Blažková, jednatelka firmy Zaza Projects, která prodává na e-shopu pod značkou Moje 
Česko mapy i další dekorace, je vůbec první vítězkou grantu Komerční banky Nastartujte se z roku 
2013. „Pro zlepšení podnikání v České republice je potřeba zásadně změnit systém vzdělávání, 
zákony i předpisy,“ říká v rozhovoru.
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cestuji, tak se chystáme s manželem 
příští rok více objíždět trhy po Ev
ropě a domlouvat velkoobchodní 
spolupráci se zahraničím. Co se 
delší budoucnosti týče, je mým ob
rovským snem postavit celosvětově 
unikátní ekologický resort. Na to už 
ale budeme potřebovat externího 
investora. 

Pomohl vám projekt Komerční 
banky Nastartujte se, mezi jehož 
vítěze patříte?
Nastartujte se mi pomohlo ob
rovsky, bez něho si nejsem jistá, 
že bych se do tehdejšího projektu 
vůbec pustila. Vyhrála jsem ještě 
během studií, kdy je člověk plný 
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Těžký život s Baťou

Když se přiblížil konec Emilovy 
základní školní docházky, 
pomyslel nejdříve na to, že by 
snad mohl být učitelem: chytrý 
byl, ve škole mu šlo všechno 
stejně dobře. Z učitelského 
ústavu v Příboře ho však od-
mítli s tím, že není dobrý zpě-
vák – což byl jeden z hlavních 
požadavků na učitele.

Pak mu poradil kamarád: 
zkus Baťu ve Zlíně... A Emil 
zkusil. I s lékařskými prohlíd-
kami a psychotesty trval celý 
rituál písemných testů a úst-
ních pohovorů tři dny. A Emil 
přijímačky zvládl. Na podzim 
1937 se tak vydal na novou 
životní cestu, na jejímž konci se 
měl stát jedním z tzv. Baťových 
mladých mužů, nadějí Zlína 
i moderního průmyslového 
světa, který Zlín ztělesňoval.

Začátky u pásu

U vstupního pohovoru se ho, 
tak jako všech, zeptali, čím by 
se ve Zlíně chtěl stát, kde by 
chtěl pracovat. Odpověděl, že 
by si přál být vlastním pánem, 
poznamenali si to – a pak ho, 
jako na začátku všechny, šoupli 
v dílně k pásu.

U Bati se nezačínalo jinak 
než od píky, každý se měl 
nejdřív naučit, tak jako kdysi 
šéf, vyrobit botu od začátku 
do konce, obsáhnout po prak-
tické stránce celý výrobní pro-
ces. Emila strčili do gumárny. 

Byla to vlastně pekárna, kde 
se jenom místo chleba pekly 
tenisky.

Emil zasedl u běžícího pásu, 
přesněji řečeno u automatic-
kého kruhu, který posunoval 
jednotlivé části boty od jed-
noho pracovníka k druhému, 
jednu za šest vteřin, za jednu 
osmihodinovou směnu  tedy 
2400 párů.

Byl to tvrdý 
začátek, ale 
takhle to 
ve Zlíně dělali 
s každým. Kdo 
přežil, prokázal, 
že přežije 
i jiné věci. 
V tom se Baťův 
systém zdál 
nemilosrdný.

Od rána do večera stále 
tytéž zmechanizované pohyby. 
Do té doby Emil něco podob-
ného nezažil. Dílčím úkonem, 
který dostal na starost, bylo 
rádlování, tj. objet ozubeným 
kolečkem každou přilepenou 
podrážku. V takovém tempu 
mohl zanedlouho celý svět 
běhat v teniskách, které vyšly 
z rukou Emila Zátopka.

Brzy se však ukázalo, že 
na tuto práci není dost rychlý. 
Nebo snad měl jenom trému 
a třásly se mu ruce, kdoví? 
Nechápal, k čemu je dobré 
dělat to všechno v tak šíleném 
tempu, že se člověk ani nemů-
že pořádně zamyslet.

Ubíjející rutina

Prvních pár bot se mu podařilo 
rádlovacím kolečkem poškrá-
bat, kruh kvůli němu musel 
zpomalit, a když se to tak stalo 
několikrát za sebou, přiběhl 
mistr a přidělil mu jednodušší 
práci. „Pojď sem, ty moulo,“ 
křikl mu do ucha, „budeš 
chystat kopyta, abys ty boty 
nezmrzačil!“

Posadili ho tedy ke kopy-
tu. Měli pravdu, tam to bylo 

jednodušší. Možná až moc, 
Emil v podstatě dělal to, co 
místo něj mohl dělat nějaký jen 
trochu chytřejší stroj.

Copak se kvůli tomu člověk 
narodil? Aby dělal od rána 
do večera pořád stejné pohyby 
a neviděl ani to, co jeho kousku 
práce předchází, ani co násle-
duje?

Kdo nestačil tempu, toho 
popohnala rudá žárovka, která 
se v té chvíli přímo nad pásem 
rozsvítila, případně vedoucí, 
jenž, pokud pás zpomalil, 
přiběhl ze svého kontrolního 
stanoviště, aby viníka na místě 
zpražil.

A kdo nestačil ani potom, 
a kvůli komu se tedy linka mu-
sela například zastavit, musel 
vzniklé ztráty napracovat. Emil 
byl sám a nešťastný. Zdálo se 
mu, že se v patnáctém roce 
svého života ocitl v pekle.

Byl to tvrdý začátek, ale 
takhle to ve Zlíně dělali s kaž- 
dým. Proutky byly od toho, 
aby se ohýbaly. Dokud to šlo. 
Kdo přežil, prokázal, že přežije 
i jiné věci.

V tom se Baťův systém zdál 
nemilosrdný, možná že však 
jeho tvůrci jen nezahaleně 

přiznávali to, co od člověka 
beztak žádá život.

Pravidla Zlína

Denní režim byl pro všechny 
mladé muže, a vlastně pro 
většinu obyvatel či osazenstva 
Zlína stejný. Vstávalo se, jako 
na vojenský povel, po zahouká-
ní autosirény v šest hodin ráno. 
Pak následovala rozcvička 
a rychlá ranní hygiena, 
po ní blesková snídaně v bu-
fetu.

V sedm hodin se rozjíždě-
ly stroje v dílně; kdo přišel 
do práce později, toho už 
přes bránu nepustili. Od dva-
nácti do dvou byla přestávka 
na oběd a odpočinek, ve sku-
tečnosti i tu však z podstatné 
části vyplňovala práce – mladí 
muži se snažili ve „volnu“ do-
hnat to, nač během dopolední 
směny nestačili.

Od dvou do pěti odpole-
dne následovala opět práce 
u kruhu. Potom mladí muži 
odspěchali na večeři a po ní 
běželi do večerní průmyslové 
školy, která trvala od půl sed-
mé do půl deváté; pro ty, kdo 
všechno nestihli, opět i déle.

Bylo to všechno, jen ne svo-
boda, na jakou byl Emil do té 
doby z domova zvyklý. 
                             Redakčně kráceno
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Pavel Kosatík: Emil Běžec

O dětství v početné 
rodině, mládí 
v baťovském 
Zlíně, době, kdy 
se rodil běžecký 
sport, soupeřích, 
armádě i politice. 
Ale především 
o běhání pojed- 
nává životopis 
fenomenálního 
běžce Emila 
Zátopka.

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme 
knihu Pavla Kosatíka EMIL 
BĚŽEC vydanou pod značkou 
Universum.

O KNIZE

SÉRIOVÁ VÝROBA. První, poněkud neblahá pracovní zkušenost budoucího zlatého olympionika 
byla práce u pásu na výrobu tenisek v Baťových závodech ve Zlíně.
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Jaký byl prvotní podnět 
k založení vaší firmy? 
K podnikání mě inspirovalo stu
dium na nizozemské Technické 
univerzitě Delft, kde jsme byli hod
ně motivováni k budování vlastních 
firem. V tamním inkubátoru stejně 
jako později na MBA kurzech v To
kiu jsem nasála mnoho praktických 
znalostí a dovedností, ze kterých 
čerpám dodnes. Po návratu do Čes
ka jsem pak vyhrála v roce 2013 
soutěž Komerční banky Nastartujte 
se a do podnikání se vrhla naplno. 
První firma, která se jmenova
la ZaZa Bottles, mi nevyšla, ale 
s druhou už úspěch mám, přestože 
občas svým zaměstnaným přátelům 
závidím jejich jistoty. Jsem ale ráda, 
že jsem si zvolila byznysovou dráhu. 
Nejistotu totiž kompenzuje svoboda 
rozhodování. A ta mě dělá šťastnější. 

Co nabízíte zákazníkům 
dnes? Pohybujete se více 
na zahraničním, či na domácím 
trhu?
Pod značkou Moje Česko prodávám 
korkové mapy pro výletníky. Začala 
jsem mapou Česka. Jedná se o samo
lepicí nástěnku po krajích, kterou si 
lidé vystaví na zeď a zaznamenávají 
si na ni svoje výlety a zážitky. Po
stupně jsem přidala i mapy Evropy 
a světa a další drobné dekorace. 
Jsem vzděláním průmyslová ekolož
ka, tak vždy hledám způsoby, jak 
narušit dnešní konzumní svět, jak 
lidem pomoci zpomalit, a hlavně 
sbírat zážitky místo věcí. Díky mým 
mapám se lidé mohou každý den 
těšit z pohledu na své výlety, dovo
lené a plánovat, kam vyrazí příště. 
Ukázalo se, že nejvíce s mojí vizí 
souznějí rodiče menších dětí. Ti oce
ňují zejména didaktickou funkčnost 
map. Totéž platí pro školy, do kte
rých jsem začala za pomoci manžela 
výrazněji prodávat loni. Pomocí 
platformy Etsy prodávám i do za
hraničí, ale tam se jedná zatím 
o jednotky objednávek měsíčně. 

Jste spokojena se svými 
hospodářskými výsledky?
Prodeje rostou každým měsícem 
a doufám, že tomu tak bude i na
dále.

Jaké máte další podnikatelské 
plány do budoucnosti?
Vymýšlení novinek mě zaměstnává 
každý den. Do budoucna se chci 
více věnovat výrobě na zakázku. 
Už jsem spolupracovala s desítka
mi firem, jež požadovaly speciální 
dekoraci na míru, nebo i s konco
vými zákazníky, kteří chtěli vyrobit 
jednotlivý region na přání. Aktu
álně probíhá i první kavárenská 
instalace v Brně. Protože sama ráda 

optimismu a elánu. Tvořila jsem 
byznys plán, všechno designovala 
a vymýšlela, ale po promoci samo
zřejmě přišlo dilema, zda riskovat 
podnikání, nebo se raději „uklidit“ 
do korporátu. Díky grantu od Ko
merční banky jsem získala odvahu 
jít vlastní cestou. Také mi velmi 
pomohly jejich kontakty a podpora, 
ze spolupráce čerpám dodnes. 

Vidíte nějaké překážky pro 
vznik a rozvoj podobných 
malých firem v Česku? Co by se 
mělo změnit v podnikatelském 
prostředí v České republice?
Z mého pohledu by zásadně pomoh
la změna osnov ve školství. Místo 
plýtvání času zastaralými a nepo
třebnými tématy by celé české eko
nomice prospělo, kdyby mladí lidé 
lépe ovládali sebeprezentaci, jazyky, 
získali finanční gramotnost. Z hle
diska státu bych pak hlasovala pro 
kompletní změnu zoufale složitých 
a komplikovaných předpisů i komu
nikace státu. Žila jsem a pracovala 
v několika zemích světa a například 
s nizozemským daňovým přiznáním 
jsem si dokázala poradit lépe než 
s českým, přestože holandsky umím 
opravdu jen trošku. Ukázkové jsou 
třeba britské stránky www.gov.
uk, tak má podle mě vypadat styl 
komunikace státu. Když se třeba 
teď jako čerstvě vdaná žena a OSVČ 
snažím na České správě sociálního 
zabezpečení vyčíst informace o pe
něžité podpoře pro manželství pro 
podnikatelky, rvu si vlasy. Sáho
dlouhé texty o ničem, protichůdné 
a nekompletní informace plýtvají 
nejenom časem nás živnostníků, 
ale i samotných úředníků, kteří 
složitějším věcem také nerozumějí 
a pak ani nejsou schopni občanům 
poradit. Je zcela nutné systém zjed
nodušit na všech frontách.

  /vib/ 
 
DALŠÍ INFORMACE NA  
WWW.NASTARTUJTESE.CZ

Český systém je pro malé 
podnikatele zoufale složitý
Zuzana Blažková, jednatelka firmy Zaza Projects, která prodává na e-shopu pod značkou Moje 
Česko mapy i další dekorace, je vůbec první vítězkou grantu Komerční banky Nastartujte se z roku 
2013. „Pro zlepšení podnikání v České republice je potřeba zásadně změnit systém vzdělávání, 
zákony i předpisy,“ říká v rozhovoru.
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cestuji, tak se chystáme s manželem 
příští rok více objíždět trhy po Ev
ropě a domlouvat velkoobchodní 
spolupráci se zahraničím. Co se 
delší budoucnosti týče, je mým ob
rovským snem postavit celosvětově 
unikátní ekologický resort. Na to už 
ale budeme potřebovat externího 
investora. 

Pomohl vám projekt Komerční 
banky Nastartujte se, mezi jehož 
vítěze patříte?
Nastartujte se mi pomohlo ob
rovsky, bez něho si nejsem jistá, 
že bych se do tehdejšího projektu 
vůbec pustila. Vyhrála jsem ještě 
během studií, kdy je člověk plný 
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Výročí týdne

SOUBOJ. 
V neděli odstartovalo 
v kolébce juda 
v Japonsku 
mistrovství světa 
v tomto sportu. Mimo 
jiné se ve čtvrtfinále 
kategorie mužů 
do 66 kilogramů 
utkali domácí 
reprezentat Joširo 
Marujama a egyptský 
závodník Mohamed 
Abdelmawgoud.
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„Já, Sinuhet, syn Senmuta 
a jeho ženy Kipy, píši tyto 
knihy.“ Takto začíná slavný 
román nejznámějšího finského 
spisovatele o egyptském lékaři 
za dob faraonů. Včera si jeho 
čtenáři připomněli 40 let 
od úmrtí Miky Waltariho.

Egypťan Sinuhet dosáhl 
doma mimořádného úspěchu 
ihned po vydání a v zahraničí 
vzápětí po prvním překladu 
do švédštiny a francouzštiny. 
Jakkoli se totiž jedná o ro-
mán historický, byl a je také 
velmi aktuální. Sám Waltari 
se nechal slyšet, že „psal o své 

vlastní době v historickém 
převlečení“. Připomeňme, 
že monumentální dílo napsal 
během pěti měsíců v létě 1945. 

Waltari ještě jako malé dítě 
stihl zažít občanskou válku 
rudých s bílými v rodném 
Finsku, později opojení 
svobodným státem a promě-
nu Helsinek na velkoměsto. 
Do literatury vstoupil jako 
básník hlásící se k programu 
avantgardy. Svůj první román 
Má velká iluze vydal již ve dva-
ceti letech.

Jeho další tvorba ukázala, že 
je spisovatelem mnohostran-

ným, jenž dokáže stejně dobře 
psát o rodných Helsinkách 
jako o pískem zavátém Egyptu 
a který svůj talent uplatní v tak 
rozdílných žánrech, jako jsou 

velkolepé historické fresky, 
detektivní romány, psycholo-
gické prózy, pohádky, básně, 
cestopisy nebo dramata. 

Waltari byl proslulý svou 
pílí, z dnešního pohledu by 
se to dalo označit za worko-
holismus. Kromě zaměstnání 
v časopise a vlastního psaní 
četl také průměrně jednu 
knihu denně, během roku byl 
schopen napsat i dva romány 
plus dvě divadelní hry.

Po dokončení díla také 
údajně trpěl depresí, což ho 
pravděpodobně pohánělo 
k dalšímu psaní. Výrazně 

zvolnil až po padesátce, což 
měl být následek nikoli pře-
pracování, jako spíše úspěchu 
nesoucího s sebou také nemalé 
tantiémy. 

Ani proslulost však Walta-
riho neuchránila soudobých 
ústrků. V rámci uzavření míru 
se Sovětským svazem po roce 
1945 došlo na vyřazení dvou 
jeho válečných titulů z fin-
ských knihoven, jiné byly zase 
odmítány pro údajnou obscén-
nost. To již dnes nehrozí. Snad 
se tedy naplnilo jeho přání se 
z minulosti poučit a neopako-
vat ji v novém převleku. /mec/

40 let od úmrtí „otce“ Egypťana Sinuheta
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